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SECCIÓ OFICIAL I DE NOTÍCIES

ACTA DE L’ASSEMBLEA GENERAL 
ORDINÀRIA DEL DIA 22 DE MARÇ DE 2022 

Essent les 19.30 h del dia abans indicat es dona per iniciada l’assemblea general amb l’as-
sistència dels socis següents:

Alomar Canyelles, Antoni Ignasi / Antich Guasp, Jerònima / Barceló Crespí, Maria / Boada 
Salom, Jaume / Burguera Puigserver, Victòria A. / Capellà Galmés, Miquel Àngel / Cassanyes 
García, Clara / Claret Blasco, Alfredo / Cortés Forteza, Santiago / Danús Burguera, Miquela / 
Deyá Bauzá, Miguel J. / Fiol i Tornila, Pere / Font Jaume, Alexandre / Fuster Sureda, Gabriel 
/ España Bibiloni, José de / Garí Pallicer, Miquel G. / Jaén Pareja, Francisca M. / Juncosa 
Dusa, Antoni / Martorell Salvà, Francesc / Ortega Villoslada, Antonio / Pérez-Villegas Ordo-
vás, Pablo / Payeras Coll, Antoni / Planas Rosselló, Antonio / Pons Cortès, Antoni / Rebassa 
Gelabert, Sandra A. / Riera Frau, Maria Magdalena / Riera Rullan, Mateu / Riutort Taberner, 
Sebastià / Salvà Picó, Maria Gràcia / Segura Bonnín, Maria Antònia / Tomàs Vidal, Margalida 
/ Vaquer Bennàssar, Onofre / Vicens Gomila, Francesc / Villalonga Morell, José Francisco de 
/ Villalonga Villalonga, Felipe.

El president, Dr. Antoni Planas Rosselló, dona la benvinguda i agraeix l’assistència dels socis 
presents a l’assemblea general d’aquest any. Dona la paraula al secretari per procedir a la 
lectura de les actes de l’any anterior.

1. Lectura i aprovació de les actes de les assemblees generals, ordinària i extraor-
dinària, de socis del 2021

El secretari, Sr. Sebastià Riutort Taberner, llegeix els esborranys de les actes de les assem-
blees generals, ordinària i extraordinària, del dia 20 d’abril de 2021, que són aprovades per 
assentiment. 

2. Informació de la presidència

El president exposa que molta de la informació a presentar es pot veure en el darrer Bolletí: 
activitats dutes a terme, estat de comptes, etc. Com ja va passar en el curs anterior, l’evolu-
ció de la pandèmia, amb moments d’obertura i de tancament, ha condicionat la programació 
de les activitats, que encara no han pogut assolir els nivells anteriors a l’esclat d’aquesta 
desgràcia sanitària global. Tot i això, s’ha fet el possible per mantenir el contacte amb els 
socis i, cal felicitar-nos, hem publicat puntualment, mantenint la qualitat de maquetació, con-
tinguts i disseny de coberta, el Bolletí. Sens dubte, aquesta revista és una de les aspiracions 
principals a preservar per la nostra Societat. 

També exposa que, en aquest temps, s’ha fet molta feina dins la casa: tasques de res-
tauració, conservació i manteniment, de les quals es donarà compte. A la mateixa sala on 
celebram l’assemblea podem veure com s’han higienitzat les cadires, que, fa anys, foren do-
nades a la SAL pel senyor José Carlos Tous Prades, antic conservador de la casa, i, també, 
s’ha refet el trespol de la tarima, que estava molt deteriorat per les humitats.

Felicita i agraeix als membres de la Junta que han treballat en diferents àrees: als membres 
del Consell de Redacció del Bolletí, doctors Deyá, Capellà i Garí. També s’han atès les co-
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mandes dels usuaris, amb cita prèvia; han donat assistència a aquesta labor els membres 
de la Junta, ja que, com és sabut, aquest curs tampoc no hem tingut becari. Aquesta cir-
cumstància ens ha permès estalviar la corresponent partida de despesa. Com s’ha informat 
en anteriors assemblees, els ingressos de la Societat són els que són, i les despeses són 
grosses. En el capítol de sortides, cal destacar l’IBI que hem de pagar, que és molt elevat; 
també l’aigua potable, que ens computen com a un local de negoci. Enguany hem rebut, 
novament, una subvenció de 2.000 € del Consell de Mallorca per a l’edició del Bolletí, i ens 
hem presentat a l’edició del present exercici. Agraeix les gestions realitzades i la col·laboració 
del Consell.

3. Memòria de les activitats dutes a terme durant l’any 2021 i projectes per al 2022

El president dona la paraula al secretari, que passa a llegir succintament la memòria d’activi-
tats del 2021, que apareix publicada en el BSAL 77, que els socis tenen a la seva disposició:

Assemblea general

L’any 2021, les assemblees generals de socis varen tenir lloc telemàticament el dimarts 20 
d’abril. A l’hora convinguda, tingué lloc, primerament, l’assemblea ordinària. 

Tot seguit tingué lloc l’assemblea general extraordinària de socis per procedir a l’elecció de la 
nova Junta de Govern. S’aprovà per assentiment l’única candidatura presentada.

La missa tradicional va ser oficiada, amb posterioritat, pel consoci i vicepresident Mn. 
 Santiago Cortès i Forteza, a l’església del monestir de Sant Bartomeu d’Inca; l’aplicà, molt 
especialment, en sufragi de tots els consocis difunts.

BSAL #76 (2020)

En el marc de l’assemblea general, es va fer la presentació del nou volum del Bolletí de la 
Societat Arqueològica Lul·liana del 2020, número 76. Els socis foren informats, amb un cor-
reu electrònic posterior, dels horaris establerts a la seu social per recollir-ne els exemplars. La 
coberta d’aquesta edició reprodueix una fotografia, “Cap de bou de bronze”, que mostra un 
dels famosos bous de Costitx. Es tracta d’una fotografia de J. Truyol, adquirida per la SAL 
l’any 1895. El volum consta d’onze monografies, dos documents, cinc recensions de llibres 
i l’habitual secció oficial i de notícies de la Societat.

Presentacions de llibres

El 19 d’octubre, a la nostra seu, acollirem l’acte de presentació del llibre Catalina Alcover 
Sureda rscj. La aventura de amar, original de Maria Antònia Segura Bonnín. A l’acte hi parti-
ciparen la Dra. Maria Barceló i Crespí i la Dra. Lluïsa Cotoner Cerdó.

Conferències

El 23 de novembre, la Dra. Margalida Bernat i Roca pronuncià la conferència titulada: “Un 
debat obert: la Germania de Mallorca (1521-1523)”.

Visites culturals

Després d’un any d’interrupció, i adoptant les mesures preventives adients, es varen repren-
dre les tradicionals visites culturals, coordinades per la Dra. Maria Barceló i Crespí i Mn. San-
tiago Cortès Forteza en el cas de les esglésies i convents. Els consocis, prèviament inscrits, 
pogueren gaudir de les propostes següents:
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L’1 de juny, la Dra. Lluïsa Cotoner Cerdó va guiar una visita comentada a la capella de Sant 
Alonso Rodríguez, al bosc de Bellver.

El dia 8 de juny, el senyor Antoni Domingo, arquitecte, fou l’encarregat de guiar una interes-
sant visita al recinte de les murades d’Alcúdia.

El dimarts 14 de setembre, amb motiu de la recent restauració del cadirat gòtic (1447) de 
l’església  parroquial de Porreres, la Societat Arqueològica Lul·liana organitzà una  visita a 
aquesta vila per poder-lo veure de prop. Ens guià la nostra consòcia Fran Jaen Pareja, que 
participà professionalment en el procés de restauració. Abans visitàrem el poc conegut con-
vent de Sant Felip Neri, obra de Pere d’Alcàntara Penya, amb el guiatge de Mn. Francesc 
Novella López i de la Dra. Maria Barceló. 

El dia 28 de setembre, els consocis tinguérem ocasió de visitar el poble de Lloseta. Visitàrem 
l’oratori del Cocó i l’església parroquial.

El dia 9 de novembre, visitàrem l’església parroquial de Santa Creu i la cripta de Sant Llorenç, 
a Palma.

Restauracions

El president dona la paraula a les responsables d’aquesta labor perquè informin els socis. 
La senyora Fran Jaen fa un resum de l’actuació duta a terme pel taller Xicaranda sobre la 
“jamuga”, una feina que ha durat tres mesos. El director d’aquest taller, el consoci Sr. Alfredo 
Claret, s’ha oferit també per restaurar gratuïtament un panell ceràmic que representa sant 
Sebastià, i la Junta ho ha aprovat. També s’ha actuat parcialment sobre un retaule rococó 
que està ubicat de la segona planta de la casa. Tanmateix, ara l’objectiu principal és la 
continuació de les gestions per procedir a la restauració del retaule de Ramon Llull. Fran 
Jaen explica els detalls de les gestions realitzades sobre possibles vies de finançament, con-
versacions mantingudes amb l’Ajuntament de Palma i estudis preliminars. Es tracta d’una 
restauració important i costosa.

Fran Jaen també exposa detalladament als socis les tasques que ha fet aquest any passat 
l’equip compost per Carme Colom, Sandra A. Rebassa i ella mateixa: la tarima, feines de 
neteja i manteniment dels magatzems, obrir la casa per ventilar, etc. En definitiva, malgrat 
les circumstàncies adverses, s’ha aprofitat l’avinentesa per intensificar aquestes tasques de 
conservació i manteniment, sempre necessàries.

S’ha deixat en préstec el retrat de Tomàs Aguiló Forteza per a l’exposició d’Agustí Buades en 
el Centre de Cultura Sa Nostra, comissariada pel Dr. Marià Carbonell. 

El president remarca que es tracta d’activitats fruit del voluntariat de diverses persones, tant 
de la Junta com de professionals, fet que considera digne d’agraïment i reconeixement. 
S’esmenta, com a exemple, el cordó de protecció de la jamuga, obsequi de La Florida d’In-
ca. El president també explica que costarà molt més dur endavant altres projectes en curs, 
com la restauració del retaule de Ramon Llull, per les dificultats afegides, especialment l’alt 
cost econòmic.

Tot seguit dona la paraula a la Sra. Sandra A. Rebassa Gelabert, que explica la posada al 
dia i actualització de les xarxes socials de la SAL, en concret, la reactivació de la pàgina de 
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Facebook, de la qual n’ha fet una memòria que roman als arxius de la casa. Gràcies a la col-
laboració de diferents persones, membres de la Junta, s’han anat afegint continguts. S’ha 
notat un augment considerable de visites. Pensant en els consocis que no tenen aquesta 
xarxa social, s’han enviat correus electrònics per arribar a tots.

El president esmenta la participació d’una representació de la Junta de Govern de la SAL, el 
dia 24 de novembre, en la celebració del 60è aniversari del Museu de Mallorca (1961-2021). 
A l’acte hi intervingueren, en nom de la SAL, el vicepresident Mn. Santiago Cortès i Forteza. 

A continuació, el president anuncia les activitats previstes per aquest any 2022, que seguiran 
la tònica habitual.

Presentació BSAL # 77_2021

El Dr. Miquel Àngel Capellà presenta el nou Bolletí, el número 77. Abans vol agrair pública-
ment a la Sra. Fran Jaen la millora del trespol de la tarima, que és ben notòria, pel fet que no 
puja per les cames la humitat d’abans. 

El Dr. Capellà agraeix la col·laboració del Dr. Deyá, director, i el Dr. Garí, secretari de la publi-
cació, en la feina d’enllestir aquest volum. Fa un esment especial a la labor dels avaluadors 
externs, tant els de Mallorca com els de fora de l’illa. Reitera la necessitat de complir amb 
els terminis de lliurament i excusa les possibles errades i mancances, sempre involuntàries, 
d’una feina feta amb l’objectiu de publicar puntualment el Bolletí, malgrat les dificultats. El 
Bolletí té una data de publicació, i aquest fet obliga a robar temps a les vacances dels res-
ponsables, entre altres coses. És per això que reitera la petició als autors que col·laborin 
respectant els terminis de lliurament, tant dels originals com de les correccions, quan escau.

La coberta d’enguany mostra un conjunt d’escultures romanes de la col·lecció Despuig al 
pas d’entrada de la possessió de Raixa, abans que passassin a l’Ajuntament de Palma. Es 
tracta d’un detall d’una fotografia de darreries del segle XIX, del fons fotogràfic Virenque-Si-
mó (SAL-CPV-1188). La imatge original ha estat tractada perquè fos més adient a la publi-
cació. Si en anys anteriors es representaven elements de la nostra prehistòria o al·lusius a 
Ramon Llull, enguany s’ha escollit la col·lecció Despuig. Incorpora un esment a l’estoïcisme i 
a la figura de Marc Aureli, inspiradors de l’elecció d’aquesta imatge d’enguany; es considera 
que aquesta filosofia i el personatge històric són una bella semblança del que significa la 
pervivència del BSAL durant 126 anys, malgrat l’esforç que suposa, que aporta sabers a la 
nostra història local any rere any.

El volum consta de vuit monografies, dos documents, tres recensions i l’habitual secció 
oficial i de notícies. En total són 240 pàgines. La pandèmia ha influït, a parer del Dr. Capellà, 
en la minva de treballs. Reflexiona sobre els autors, de generacions diferents, un reflex de la 
mateixa vida acadèmica i del pas dels anys.

El president intervé per fer constar i agrair la dedicació i competència dels responsables del 
Consell de Redacció.

4. Moviments de socis del 2021

El president fa un incís previ per sol·licitar als socis que ens facin saber si ens hagués pogut 
passar per alt alguna baixa per defunció, especialment durant aquests anys de pandèmia.

El secretari, Sr. Riutort, llegeix el moviment de socis del 2021.



245BSAL #79, 2023, 241-265, ISSN: 0212-7458

SECCIÓ OFICIAL I DE NOTÍCIES

Altes

1404 Àngela Martí Borràs / 1405 Victòria Bauçà Nicolau / 1406 Catalina Cotoner Cerdó / 
1407 Miquel Oliver Monserrat / 1408 Jaime Casasnovas Masoliver.

Baixes

Baixes per defunció: Carles Gil Morey / Mn. Joan Parets Serra / Joan Alegret Llorens.

Baixes voluntàries: Gonçal López Nadal / Núria Llull Umbert.

5. Informació de tresoreria: balanç econòmic, estat de comptes i pressupost per al 
pròxim exercici

Tot seguit, el tresorer, Sr. José de España, informa dels comptes de l’exercici 2021:

Ingressos 2020 2021

720 Quotes d’associats i afiliats 15.300,00 14.490,00

722 Ingressos de promocions, patrocinadors i col·laboracions 0,00 2.000,00

  15.300,00 16.490,00

Despeses

600 Compres 3.569,28 3.562,00

622 Reparació i conservació 30,00 205,65

623 Serveis professionals independents 1.355,75 1.292,13

625 Assegurances 0,00 0,00

626 Serveis bancaris 986,76 868,00

628 Subministraments 2.546,09 2.802,52

629 Altres serveis-Material d’oficina 64,92 0,00

630 Impostos 2.847,97 2.430,08

640 Sous i salaris 562,53 0,00

642 Seguretat Social 325,70 0,00

650 Pèrdues de crèdits incobrables-Devolucions 990,00 405,00

  1.3329,00 11.565,38

RESULTAT DE L’EXERCICI 1.971,00 4.924,62

El tresorer fa una descripció dels ingressos. L’ingrés de les quotes dels 322 socis, a 45 €, 
ha suposat l’ingrés principal (14.490 €). Hem tingut nou devolucions. També cal destacar 
l’ingrés de la subvenció de 2.000 € del Consell de Mallorca per a l’edició del Bolletí. En total, 
hem tingut 16.490 € d’entrades.

En el capítol de despeses, el tresorer detalla les més significatives. Les més oneroses són 
l’IBI i l’aigua potable i, com és habitual, l’edició del Bolletí, que ara rep una ajuda important 
amb la subvenció atorgada pel Consell de Mallorca (4.500 €). Torna a recordar que aquest 
exercici no hi ha hagut despesa de becari.

Novament, aquest exercici hem aconseguit superàvit.
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El president pren la paraula per comentar que el balanç és positiu tot i que no ens hi podem 
confiar, perquè les despeses no baixen. També els mecanismes per accedir a possibles 
subvencions han variat amb relació a anys enrere: ara hauríem d’avançar els pagaments de 
les obres i/o activitats i després optar a la subvenció, normalment, parcial. Per això, reitera la 
precarietat en la qual estam i la necessitat de gestionar bé els recursos en vista a possibles 
obres a la casa.

A continuació, el president eleva a l’assemblea la proposta de la Junta de Govern d’actualit-
zar la quota de 45 a 50 € anuals. La proposta és aprovada per assentiment dels socis pre-
sents. Amb aquesta mesura, i la feina feta els anys anteriors en l’actualització de la recollida 
de dades, que ha fet quasi desaparèixer les devolucions de quotes, confiam a incrementar 
aquest capítol dels comptes i evitar despeses afegides. Per tancar aquest punt de l’ordre del 
dia, el president i el tresorer reiteren la necessitat de mantenir un ritme constant d’incorpora-
ció de nous socis i animen a tots a col·laborar en aquesta tasca.

6. Assumptes de tràmit

No hi ha assumptes de tràmit.

7. Precs i preguntes

Intervé la Sra. Sandra A. Rebassa Gelabert per fer constar en acta l’agraïment a totes les 
persones que col·laboren en l’aportació de continguts per a les publicacions del Facebook, 
tant els que són membres de la Junta com els altres. 

El Dr. Antoni I. Alomar i Canyelles pren la paraula per demanar si es considera que, en el Mu-
seu de Mallorca, hi és prou palesa la presència de les col·leccions provinents de la Societat 
Arqueològica Lul·liana. A més, reflexiona sobre la possibilitat que la SAL, de qualque manera, 
es pogués beneficiar del fet de ser una de les principals dipositàries de les col·leccions ex-
posades en el Museu de Mallorca. En tot cas, el Dr. Alomar opina que, tal vegada, s’hauria 
de fer constar d’una manera més evident la Societat Arqueològica Lul·liana en el Museu, el 
paper en la seva fundació, etc.

Per al·lusions, demana la paraula la Sra. Maria Gràcia Salvà, consòcia i actual directora del 
Museu de Mallorca, que explica que, a cada peça, hi figura aquesta informació, i també 
en la guia del Museu. A més, el Museu té cura que totes les peces es mantenguin en les 
millors condicions. Així mateix, a les xarxes, s’etiqueta la SAL quan escau, es demanen les 
autoritzacions pertinents per restaurar peces, etc. També fa un incís per agrair públicament 
la presència de la SAL en la commemoració de l’aniversari. 

El president, atenent el suggeriment del Sr. Alomar, es compromet que la Junta de Govern 
estudiarà aquesta qüestió. Tanmateix, reitera que, en l’actualitat, les relacions entre el Museu 
de Mallorca i la SAL són molt bones.

Essent les 20.20 h, sense més temes que tractar, el president agraeix la presència de tots els 
socis assistents a aquesta assemblea i aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc 
aquesta acta.


